
Zpráva o činnosti Klubu chovatelů českých staváků za r. 2019 
 

Vážení přátelé, vážení delegáti, vážení hosté, 
scházíme  se  letos  na  naší  výroční  konferenci  později  než  jiné  roky.  Příčinou  je 

karanténa, která ochromila nejen naší činnost. Na některých pobočkách neproběhly výroční 
schůze a tudíž ani volby delegátů. Snad to vyřešili alespoň po telefonu. 

Rok 2018 jsem ve své loňské zprávě označil jako „komplikovaný“. Rok 2019 byl ale snad 
ještě komplikovanější. 

Na  loňské  konferenci  byla  zvolena  návrhová  komise  a  přečteno  usnesení  z minulé 
konference. Byly předneseny zprávy předsedy,  jednatele a zpráva pokladní. Matrikář Z. Bek 
konstatoval  další  mírný  úbytek  členů.  Přijati  byli  3  noví  členové.  Poradce  chovu  Ing.  T. 
Sousedík zhodnotil úroveň holubů na pobočkách. Porovnal počty posuzovatelů – staváčkářů 
za  poslední  léta.  Podal  návrh  na  vypracování  ročenky  k 95.  výročí  klubu.  Je  to  poslední 
půlkulaté výročí před jubilejní stovkou. 

Předseda KRK P. Abrešek konstatoval, že vedení pokladní knihy je v pořádku, kritizoval 
komunikaci s ÚOK. Zástupci jednotlivých poboček seznámili přítomné se svou činností. Ing. F. 
Slepička mimo jiné oznámil, že pobočka obdržela pozvánku na německou výstavu štelerů. 

V diskuzi  bylo  rozhodnuto,  že  oficiální  speciálka  se  konat  nebude.  Bude  se  pořádat 
pouze  přehlídka.  Posuzovat  budou  kluboví  posuzovatelé  na  náš  bodový  systém.  Z 22 
přítomných delegátů bylo pro návrh 20. Byl schválen plán práce. Ing. Jaroslav Boukal navrhl 
zvýšení  členských příspěvků o  50,‐ Kč. Pobočky  toto projednají na  svých  schůzích. Př.  Jar. 
Hrubý po dohodě s pokladníkem rozšíří podpisový vzor. Na čestné členy byli navrženi př. F. 
Jandl, J. Lavička, D. Kozel, J. Hrubeš, J. Čížek, J. Bartolšic a P. Maglen. Poté bylo jednomyslně 
schváleno usnesení. 

Schůze rozšířeného výboru se konala 8.9.2019 ve Štítarech. Ing. J. Boukal informoval o 
splnění  úkolu  –  rozšíření  podpisového  práva  na  J.  Hrubého.  Předsedové  jednotlivých 
poboček  informovali  o  uskutečněných  akcích  a  připravovaných  výstavách  či  přehlídkách. 
Západočeská  OP  informovala  o  dotazu  Ing.  V.  Krůty,  zda  moravské  pobočky  netunelují 
klubovou  pokladnu.  Ing.  V.  Krůta  bude  písemně  vyzván,  aby  své  tvrzení  doložil  nebo  se 
omluvil. 

Dalším bodem byla příprava  speciálky. Po  široké diskuzi byl  schválen název a  způsob 
posuzování, zajištění oceňovacích lístků, cen, kelímků k napájení a způsob výběru šampionů. 
Dále  jednatel  konstatoval,  že  jsme  do  dnešního  dne  nedostali  písemnou  odpověď  od ÚV 
ČSCH ohledně stížnosti na předsedu ÚOK př. Gajdu a př. Ing. M. Otrubu. 

Bylo  schváleno  školení  klubu  na  březen  2020  na  barvy  bílá,  stříbrná,  stříbřitá,  žlutě 
plavá a červeně plavá. J. Hrubý byl pověřen, aby zajistil zhotovení klubových razítek.  Ing. T. 
Sousedík  upozornil  na  cenzurování  některých  článků  ve  svazovém  časopise  Chovatel. 
Usnesení bylo schváleno jednomyslně. 

V sobotu 14.12.2019 byla u příležitosti  speciální přehlídky  konaná  slavnostní  schůze. 
Byly  vyhlášeny  výsledky  všech  soutěží.  Vše  bude  v příloze  k zápisu.  Zástupci  poboček 
informovali o svých akcích. 

Jednotliví přítomní posuzovatelé hodnotili úroveň posouzených holubů. Poukazovali na 
přednosti,  ale  také  na  největší  nedostatky  u  jednotlivých  rázů.  Kladem  bylo,  že  většina 
posuzovatelů  byla  přítomna.  Jako  celek  výstavu  zhodnotil  Ing.  T.  Sousedík.  Ing.  J.  Boukal 
informoval o ekonomické  situaci a  ztrátě  sponzorů.  Členové  klubu byli  vyzváni  k účasti na 
školení barvy v březnu. Př. Jiří Král pozdravil náš klub a vyjádřil spokojenost nad spoluprací 



mezi ZO Kolín a naším klubem. Tolik k naší činnosti schůzovní a administrativní. Jak se nám 
podařilo tuto činnost přenést do praxe? 

Na všech pobočkách proběhly výstavy či přehlídky. Ve většině případů se jednalo o akci 
jednodenní. Má to své výhody. Taková akce není náročná na čas, cestování, dopravu holubů 
na  výstavu.  Nevýhodou  ovšem  je  nulová  účast  diváků  a  tím  i  propagace  plemene. Měli 
bychom se zamyslet, zda by nebylo lepší alespoň občas tyto naše akce spojit s nějakou větší 
okresní či krajskou výstavou. Většinu výstav jsem viděl a potěšila mě účast i kvalita staváků. 
O to více mě potom mrzí, že tyto některé holuby, často vzácné rázy, nevidíme v Kolíně. 

15.‐16.11. proběhla celostátní výstava drobného zvířectva v Lysé n. Labem. Bylo na ní 
vystaveno 1733 holubů,  což  je  téměř  stejný počet  jako o  rok dříve. Staváků bylo 168, v r. 
2018 215 kusů. Pokles  je tedy 47 holubů, více než 20%. Je to hlavně výsledek „snahy“ ÚOK 
otrávit a znechutit členům klubu jejich činnost. Když k tomu ještě připočteme výši klecného a 
hlavně způsob placení, budoucnost bude ještě horší. Nejpočetnějším rázem byli žlutí sedlatí 
(32 kusů), následovali kupodivu červení sedlatí (23 kusů) a černí sedlatí (21 kusů). Za staváky 
bylo  uděleno  7  čestných  cen.  Obdrželi  je  St.  Brückner  za  černého  sedlatého  (96b),  M. 
Potůček  za  stříbrného  sedlatého  (96b), R. Holeček  a  J. Holeček, oba  za  žlutého  sedlatého 
(96b),  J.  Petera  za  červeného  plamínka  (96b),  St.  Brückner  za modrého  lysého  (95b)  a  J. 
Vaněk za červeného lysého (96b). 

Dále bylo OO Česká Lípa věnováno 5 pohárů. Pohár č. 219 za nejlepší kolekci získal Z. 
Dragon,  za  nejlepšího  staváka  bělokosého  St.  Brückner  za  penížka  (96b),  za  nejlepšího 
staváka modré  barvy  St.  Brückner  za modrého  lysého  (96b),  za  nejlepšího  staváka  černé 
barvy  J.  Jelínek  za  lysého  (96b)  a  za  nejlepší  holubici  J.  Baka  za modrou  sedlatou  (95b). 
V katalogu ale byla označena jako samec. 

Pohár  č.  203  věnovaný  předsedou  ČSCH  za  nejlepšího  staváka  získal  Z.  Dragon  za 
černého  sedlatého  (96b). Dále byly uděleny 2  tituly Šampion  České  republiky. Získali ho S. 
Benda za červeného sedlatého (96b) a K. Fiala za žlutého sedlatého (96b). 

Ve  svých  minulých  zprávách  tuto  pasáž  většinou  ukončuji  výčtem  posuzovatelů  a 
konstatováním,  že posuzování proběhlo  korektně, případně,  že  se posuzovatelé dle mého 
názoru nedopustili závažných chyb. Žlutý sedlatý šampion měl ke straně nasazenou kapku, 
světlou obočnici, tmavou nevyrovnanou barvu a neuvěřitelně třepenité peří ve voleti. Tedy 4 
doporučení, to podle současných směrnic znamená 93b. Pokud by posuzovatel třepenité peří 
označil  jako  vadu,  byla  by  to maximálně  třída  „dobrý“  a  92b.  Rovněž modrý  sedlatý měl 
růžovku do třetiny volete viditelnou v kleci, což je vada, tedy 92b. Výstavy jsem se neúčastnil 
jako vystavovatel ani  jako návštěvník. Staváky  jsem  si prohlédl ve  čtvrtek v podvečer. Kdo 
zodpovídal  za  výběr  šampionů  nevím.  Vím  ale,  že  by  dotyční měli minimálně  absolvovat 
školení. 

13.‐15.12.  se  konala  naše  tradiční  speciálka,  pořádaná  jako  přehlídka.  Přes  všechny 
problémy se sešlo přes 12 stovek holubů. Opět hodnotili naši kluboví posuzovatelé. Staváci 
byli  vystaveni  ve  37  rázech,  další  byli  v novošlechtění.  Tradičně  nejvíce  bylo  sedlatých. 
Černých  bylo  170,  na  druhé  místo  se  propracovali  žlutí  –  126  kusů.  V minulosti 
nejpočetnějších  modrých  bylo  „jen“  115  kusů.  V tomto  rázu  někteří  chovatelé  bohužel 
zemřeli, někteří z různých příčin nevystavují. Potěšili mě již zmínění žlutí sedlatí. Vyskytují se 
u nich ale širší kapky. Chovatelé by se na toto měli zaměřit. Černých plamínků bylo dokonce 
více  než  červených.  Žlutých  plamínků  bylo  20  od  tří  vystavovatelů,  v řadě  případů  vysoké 
kvality. Ke kladům patřilo také 6 kolekcí černých tygrů a 4 kolekce červených lysých. Naopak 
10 rázů bylo vystaveno  jen po  jedné kolekci. Byli to modří a žlutí bělopruzí, modří bělokosí, 
bílí  žlutopruzí, býlí  černoocasí, kupodivu  černí  rovní  (to  je  k zamyšlení),  černě plaví  sedlatí 



kapratí,  červení  mramoroví,  žlutí  lysí  a  tradičně  žlutí  bělokosí.  Tento  barevný  ráz  se 
v nedávné minulosti i současnosti pokusilo chovat několik našich členů. Vždy to ale skončilo 
nezdarem. Už  několik  let  upozorňuji  na  problémy  s bělopruhými  staváky.  Situace  se  však 
spíše horší. Vystaveni byli  jen po  jedné kolekci  již  zmínění  žlutí a modří. Modrý bělopruhý 
holub  Jana  Nováka  opravdu  zaujal  a  po  právu  získal  titul  Šampion.  Černé  a  červené 
bělopruhé  jsme neviděli  vůbec. Nevím  jaký  je osud holubů V. Chobotského. Byla by  velká 
škoda, kdyby zmizeli ze světa. Bělopruhé staváky by snad zachránil nějaký nový Josef Hruška 
nebo Jarda Petrovický. Také mě početně zklamali černí lysí. Šest kolekcí v tomto rázu je málo, 
i když někteří jedinci byli špičkoví. V 80. a 90. letech minulého století to byl 3. nejpočetnější 
ráz a většina funkcionářů klubu chovala černé lysé. Je vidět, že doba se mění. 

Musím  pochválit moravskoslezskou  OP.  I  když  to mají  do  Kolína  ze  všech  nejdále, 
vystavili neuvěřitelných 288 holubů, což  je téměř čtvrtina. V soutěži poboček skončili druzí, 
bodů za účast získali mnohem více než středočeská pobočka, která to má doma. Radost mám 
i  z účasti  slovenských  chovatelů,  kteří  vystavují  řadu  let  a promlouvají  do  pořadí  i  výběru 
šampionů. 

A  také  se musím  zmínit  o  průběhu  slavnostní  schůze.  Všichni  se  chovali  ukázněně, 
diskutovalo se k věci, nikdo se s nikým nepřekřikoval. Bylo znát, že se vypilo mnohem méně 
alkoholu.  Škoda,  že  to  tak nebylo  i o  rok dříve.  Jistě byly na  výstavě  i nějaké nedostatky. 
Z těch  bychom  se měli  poučit  a  v budoucnu  se  jich  vyvarovat.  Děkuji  všem,  kteří  se  na 
výstavě  jakýmkoliv  způsobem  podíleli  –  vystavovatelům,  posuzovatelům,  pořadatelům, 
divákům a sponzorům. Samozřejmě také ZO Kolín za poskytnuté přístřeší, které využíváme již 
28 let. 

7.‐8.3.2020  proběhlo  školení  posuzovatelů  holubů  v Pardubicích.  Přítomno  bylo  47 
posuzovatelů.  Přibyli  3  noví  (manželé  Vajdovi  a  Kamil  Fiala),  4  posuzovatelé  z různých 
důvodů svou činnost ukončili. Adeptů je 7. Posuzovatelé byli rozděleni do 3 skupin a střídavě 
se  školili na  jednotlivá plemena. Přednášky měly dobrou odbornou úroveň.  Stavák  školen 
nebyl.  Svazoví posuzovatelé,  kteří posuzovali na naší přehlídce byli  zváni  k pohovoru před 
komisi, kde měli vysvětlit své počínání. S rozhodnutím komise měli být seznámeni písemně. 
Zatím nic nepřišlo. Také v diskuzi byl náš klub opakovaně kritizován  za přehlídku, na které 
posuzovali  kluboví  posuzovatelé.  Předseda  sboru  vyzýval  jednotlivé  účastníky,  s výjimkou 
staváčkářů,  aby  se  k  problému  vyjádřili.  Drtivá  většina  celou  akci  odsuzovala,  v několika 
případech  zazněla výzva k vystoupení  či přímo vyloučení  z ČSCH.  Jen asi 5 posuzovatelů  se 
nás  alespoň  částečně  zastalo. Musím  se  opakovat.  Jeden  povolený  politický  názor,  jedno 
náboženství,  výjimky  neexistují.  Toto  celé  nejen mě  připomínalo  podepisování  Anticharty 
v Národním  divadle  v r.  1977.  Tuto  pasáž  píši  s vědomím,  že  se  stane  terčem  pranýře  na 
příštím školení. 

Následující  den  v neděli  dopoledne  se  konalo  setkání  klubů.  Z 28  pozvaných  se 
účastnilo 19. Na prvním setkání klubů v Litovli chyběly dva, v dalších  letech účast postupně 
klesala. Teď už chyběla třetina.  I toto o něčem vypovídá. Předseda ÚOK př. Gajda přednesl 
zprávu o  činnosti, př. Otruba měl přednášku o výlukových vadách. Př. Smetana referoval o 
situaci  s adepty.  Následovat  měla  veterinární  přednáška,  veterinář  se  na  poslední  chvíli 
omluvil. Př. Kučera  seznámil přítomné  se  stavy PCH. V našem  klubu  je  těchto  chovů osm. 
V diskuzi  mimo  jiné  vystoupil  chovatel  benešovských  holubů  př.  F.  Svatoň.  Kritizoval 
rozdělení holubů a holubic v Lysé n. Labem a zejména žádal o povolení našeho oceňovacího 
lístku pro kluby na speciálce. 

Toto  byla  poslední  akce,  která  se  uskutečnila.  Příští  sobotu mělo  proběhnout  naše 
tradiční školení barvy, případně  typu.  Ještě ve  čtvrtek dopoledne  jsme organizovali stavění 



klecí  a  ujišťovali  volající  o  konání  akce.  Večer  ale  bylo  všechno  jinak.  Byla  vyhlášena 
karanténa  a  zastavila  se  nejen  tato  akce,  ale  téměř  celá  republika.  Rovněž  konference 
odbornosti,  což  je nejvyšší orgán,  které  se účastní delegáti  jednotlivých okresů  a  zástupci 
klubů, se z důvodu koronaviru nekonala. 

Na  počátku  své  zprávy  jsem  se  zmiňoval  o  speciálce  štelerů  v Německu,  na  kterou 
dostali  pozvánku  i  zástupci  našeho  klubu.  Členové  západočeské  a  severočeské  pobočky  ji 
obeslali 82  kusy. Tyto holubi posuzoval  Ing.  F.  Slepička. Ke  svému údivu byl požádán, aby 
holuby posoudil na český, již neplatný, oceňovací lístek přeložený do němčiny. Lístky měli již 
natištěné. Toto samozřejmě nic neznamená a nic to nedokazuje. To, co se  líbí  jednomu, se 
zákonitě nemusí líbit druhému. Říká se, že někdo má rád holky, někdo vdolky a někdo oboje. 
Za  povšimnutí  ovšem  stojí,  že  se  nikoho  neptali,  zřejmě  ani  nemuseli  a  rozhodli  sami  o 
použití  systému,  kterým  se  v Německu nikdy neposuzovalo. A už  vůbec nikdo nejmenoval 
různé vyšetřovací a kárné komise, které následně vynášejí zákazy činnosti na dobu určitou, 
na dobu neurčitou, příp. doživotí, jako se to běžně děje v jedné nejmenované zemi. Také je 
nikdo nevyzývá k odchodu ze svazu, natož k vyloučení. 

Titul elitní chov ve stavění obhajoval K. Řeťovský. Komisi  tvořili K. Bek  (předseda), Z. 
Bek, J. Maček, V. Došek a Ing. T. Sousedík. Kombinovanou kolekci tvořili stříbrní sedlatí, žlutě 
plaví kapratí, modří a jeden šedočerný. Soutěžní kolekce docílila 10 výkonů po 5b, 5 výkonů 
po 4b, 14 výkonů po 3b, 16 výkonů po 2b a 3 výkony po 1b. Celkem 147 bodů, za orlování 8 
bodů, výsledný počet je tedy 155 bodů. Je to zhruba stejně jako při prvním testu před 4 roky. 
Pro zajímavost uvedu, že stříbrný holub 33385/14 se účastnil  i minulého testu. Doufám, že 
po něm budou i další kvalitní letci. 

Do soutěže se chtěl v březnu či dubnu zapojit i Karel Houdek, ačkoliv mu platnost ECH 
končí až v r. 2021. Vinou karantény se soutěž nekonala. Karlu Řeťovskému gratuluji a přeji 
další dobré staváky. 

Vážení  přátelé,  na  závěr  své  zprávy  vám  všem  přeji  hodně  zdraví,  kvalitní  a  zdravé 
chovy nejen do klece, ale také na střechu. A abychom se opět za rok v dobré náladě sešli. 
 

 
 
              Chovu a letu staváka 
                zdar! 

 

 
 


